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Vážení spoluobčané, 

opět se schází rok s rokem, končí třetí rok 
tohoto volebního období. Nebudu Vás 
v tomto předvánočním ruchu zatěžovat co 
bylo nebo co bude. Chci Vám dnes podě-
kovat za vše, co jste v tomto roce vykonali 
pro obec, rodinu i sebe. 
Přeji všem pěkné prožití svátků vánoč-
ních, bohatou nadílku, rodinnou sváteční 
pohodu. Do nového roku hlavně hodně 
zdraví, štěstí a spokojenosti. Ať si dáváte 
taková předsevzetí, která se dají splnit a 
v následujícím roce 2010 děláte vše pro 
jejich splnění. Ať se Vám daří. 

To Vám přeje Váš starosta. 

Ze zasedání Zastupitelstva
obce dne 10.12.2009

Zastupitelů se zúčastnilo 11, zbývající byli omluveni. Účast občanů byla průměrná, jed-
nání sledovalo 16 osob. Po obvyklých procedurálních formalitách zahájil předsedající 
starosta Mgr. Jermář vlastní jednání.
Na úvod požádala o projednání návrhu dodatku ke zřizovací listině Zákl. školy její 
zástupkyně paní Surá. V podstatě šlo o zvýšení pravomocí organizace. V diskuzi se 
ukázalo, že jde vlastně o výklad zákona, závažnější připomínky nebyly. S tímto bodem 
se „svezl“ také dotaz na hospodárnost vytápění školy, protože tato žádá dofi nancování 
nákladů v této položce. Následovala kontrola usnesení z minulého zasedání. Jednotlivé 
úkoly byly vcelku splněny, k některým bodům podal starosta ještě vysvětlení.

Dále podal předsedající zprávu o jednání Rady obce, o činnosti sdružení Euroregion 
Praděd, o jednání Mikroregionu, o jednání SMOJ, kterých se zúčastnil. Hovořilo se 
o podílu obce na fi nancování dopravního systému – veřejné linkové dopravy - podle 
smlouvy s fi rmou VEOLIA Ostrava, o návrhu na vytvoření Národního parku Jeseníky, 
atd. Většina obcí, podle zatímního průzkumu, je proti tomuto NPJ. Dosti času zabralo 
hodnocení investiční i neinvestiční výstavby a záměry do příštího roku. Z tohoto bloku 
vyjímáme: Problémy s přípojkami energií k nové zástavbě RD kolem ulice Haškova, 
nekvalitní fasáda kostela bude v příštím roce opravena, dotaci na dokončení nových 
chodníků již obec obdržela, z rozdělení podpory 50mil.Kč pro město Jeseník a povod-
němi postižené obce od hl. města Praha obdrží obec 440tis.Kč, vysvětlen byl záměr na 
úpravu hasičské zbrojnice. Znovu byla otevřena otázka kolem umístění plánovaného 
sběrného dvora. Ku dvěma dříve navrhovaným místům – nad Blahuškovým, nebo pod 
zastávkou ČD Krytý bazén – přibyl návrh na lokalitu vlevo od cesty ku hřbitovu. Ob-
sáhlejší diskuze byla okolo žádostí či návrhů na změnu druhu  pozemků, jak obecních, 
tak soukromých. Tato otázka je velmi důležitá, protože se jedná většinou o zhodnocení 
majetku.

Jak bojovat s krizí IX.
– Státní rozpočet

Ten, kdo letos sledoval boj vlády vs. - par-
lament o podobě a schválení státního roz-
počtu na rok 2010, mohl mít několik po-
citů. Kdo z vás je zvyklý na dluhy a nijak 
mu nevadí, může být vcelku klidný. Příští 
rok bude rokem s ještě přijatelnou infl a-
cí, stále se tedy nebude výrazně zdražovat 
(neznámou jsou výkyvy u ceny ropy, ply-
nu), snad jen v závěru roku může dojít už i 
na zdražení potravin a např. dopravy.
Kdo je závislý na penězích od státu, může 
počítat jen s mírným zhoršením své ži-
votní úrovně, právě díky malé, ale přece 
jen infl aci. Tato vláda a parlament si zase 
půjčí a zadluží ještě více společnost, za 
kterou zaplatíme všichni. Jak vidíte, ani to 
nebolelo a že by se chystala třetí defenes-
trace zejména poslanců v ČR, tak o tom 
jsem zatím neslyšel. 
Ostatní nestátní pracovníky nečeká dobrý 
rok, ale oni jsou na to již zvyklí. Podni-
kům a malým fi rmám se nadále povede 
špatně, nebudou mít na investice, mnohdy 
ani ne na mzdy a tak bude pokračovat pro-
pouštění. Je třeba si vždy uvědomit, že to 
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Místostarostka Mgr. Krčmářová mj. podala zprávu o rozdělení půjček z obecního fondu 
rozvoje bydlení. Dále informovala o rozdělení částky – výsledku krajské sbírky pro 
občany postižené povodní. Z fondu Ministerstva pro místní rozvoj bylo rozděleno mezi 
dalších 25 občanů celková částka 750 000,- Kč. Seznámila přítomné s mapou kat. úze-
mí Česká Ves podle druhu pozemků. K tomu byl vysloven z řad zastupitelů požadavek 
na potřebu provedení nové inventarizace pozemků – což rozhodně nebude snadné ani 
levné.
Jednání bylo velmi pestré, ale mělo tentokrát poměrně rychlý a věcný spád. Neuvádím 
zde samozřejmě všechno, ještě bude zveřejněno Usnesení ze zasedání. Ovšem ani obě 
tyto informace nepodají úplný obraz o jednání – koho to zajímá, může se zúčastnit.

Z. Černý

jsou subjekty, které by měly táhnout výda-
je státu  a tedy i státních zaměstnanců. 
Popisovaný klid před bouří může naru-
šit okolní situace států a to zejména těch 
v EU. Bude záležet na tom, jak rychle a 
jak velké země budou na hranici bankrotů, 
což se nepochybně projeví v našem vývo-
zu zboží. Krátkodobě to může mít fi nanční 
efekt pro nás v podobě klesajícího EURA 
a tedy dobře pro vývozce zboží. 
Může se tedy stát, že ten příští rok bude 
vcelku (až na popisované dílčí nepří-
jemnosti) rok o falešném pocitu bezpečí. 
Abych to teď před svátky trochu polidštil, 
představme si jednoduchý příklad. Malo-
rolník má 50 prasátek. Protože v předcho-
zím roce utržil jen tolik, aby mohl zaplatit 
předchozí úvěr, náklady na provoz apod., 
musel si nyní znovu půjčit a to již za vyš-
ší úrok. Rolník (potažmo stát) ale uvažu-
je tak, že se mu bude v příštím roce dařit 
lépe. Ono to prý zase nějak dopadne a pe-
níze se seženou (takto současný stav roz-
počtu popsal jeden ze superdlužníků pan 
Bohuslav Sobotka). Stalo se, že si prasát-
ka po celý rok spokojeně chrochtala a si-
tuace se opakovala. Věřitel ale řekl dost a 
tak milý rolník prodal vykrmená prasátka 
pod cenou a přihlásil se na pracovní úřad. 
To pan Sobotka, ale i pan Nečas mají lepší 
vyhlídky. Zavolají svým lobyistům a ti se 
jim odvděčí za dosavadní záslužnou práci. 
Přátelé, pojal jsem to trochu předsilves-
trovsky, ale bohužel přijde tzv. novoroční 
vystřízlivění a dlóóuháá kocovina. Přeji 
vám všem alespoň klid v duši a v rodině.

Zdraví vás Pavel Šimon

Co je nového
u nás v Penzionu?
Penzion letos slaví již 11.vánoce. Jak ten 
čas letí! Připadá nám všem, že otvírání 
Penzionu bylo před nedávnem a ono to už 
jde na 11. rok. Život je zde opravdu moc 
pěkný a lidé prožívají pokojné stáří.
V měsíci září jsme byli pozváni na Den 
otevřených dveří do Kobylé nad Vidnáv-
kou. Jeli jsme dvěma auty. Šest našich 
klientů se podívalo, jak se žije v klasic-
kém domově důchodců a jsou šťastni, kde 
jsou. Ale tam je napadla jedna myšlenka  
- v jejich domově se denně cvičí. Hned 
týden nato se u nás začalo s každodenní 
dobrovolnou ranní rozcvičkou v 9 hodin. 
Zakoupili jsme balóny Overbaly, cvičí se 
v sedě a klienty to hodně baví. I náš pan 
doktor nás moc pochválil a vřele doporu-
čil každodenní cvičení, hlavně v zimě, kdy 
se nechce ven, je brzy tma a nohy slábnou. 
Pochvala patří i těm, které denně předcvi-
čují a snaží se, aby cvičení bylo pro klien-
ty zábavou.
V říjnu jsme byli na setkání důchodců 
v Keslu a jako každoročně jsme docela 
plenili tombolu. Našim klientům se letos 
setkání s důchodci moc líbilo, pečovatelky 

Český
svaz žen

Český svaz žen má v České Vsi již 
dlouholetou tradici. V současnosti má 
51 členek. Je však velmi obtížné pře-
svědčit mladou generaci, aby jeho řady 
rozšířila. 
Hlavní činnost svazu spočívá přede-
vším ve spolupráci s obcí a Osvětovou 
besedou na přípravách a organizaci kul-
turních akcí, čímž se nemalou měrou 
podílí na rozvoji společenského živo-
ta našich spoluobčanů. Uveďme např. 

každoroční pořádání hodů a s tím spoje-
né pečení koláčů, jejichž obliba stoup-
la natolik, že i přes obrovské množství 
upečených kusů si nemůžete být jisti, 
zda na Vás nějaký zbude.
Svaz žen také každým rokem repre-
zentuje Českou Ves a především naši 
kuchyni na česko-polských slavnostech 
v partnerské obci Olšanka v Polsku. Po 
celé dva dny trvání slavností naše člen-
ky navaří až 140 litrů guláše a nasma-
ží nespočet bramborových placek, na 
jejichž výrobu se spotřebuje až 100 kg 
brambor. Do partnerské obce v Polsku 
jsou pořádány také poznávací zájezdy. 
Prohlídka tamních historických mlýnů 
nebo účast při vesnických oslavách je 
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Kamila s Miluškou všechny ženy  vytan-
covaly. /Tancovaly holky s holkama, chla-
pi jsou u nás nedostatkové zboží/. Všichni 
jsme se náramně bavili.
Listopad je v Penzionu měsíc gruntování 
a úklidu. Uklízí se všechny byty, všechna 
okna, záclony, závěsy, zdobí se Penzion. 
Máme práce až nad hlavu, ale hodně nám 
pomáhají studentky z učňovské školy.
Začátkem prosince si děláme těsta na pe-
čení cukroví. Letos jsme napekli 11 druhů, 
všechny babičky nám pomáhaly a velice 
jim to šlo. Mají cukroví jako od mamin-
ky. Jenom pro zajímavost, pekli jsme i pro 
některé klienty v terénu. Všichni zaměst-
nanci si ale cukroví pečou doma, aby ne-
vzniklo podezření, že se tady máme dobře, 
protože si tady napečeme cukroví a doma 
už neděláme nic. Tak to není, pečeme jen 
pro klienty a doma každý pro sebe.
16.12. byl adventní koncert, v pořadí už 
11. Děvčata z Adolfovic nám pod vedením 
paní Mgr. Zápecové přinesly vánoční ná-
ladu  se svým balíčkem písní. Jejich kon-
cert byl opět krásný a nakonec nezůstalo 
ani jedno oko suché. Byla pozvána i veřej-
nost. Je to vždy velmi srdečné vystoupení 
a děvčata se k nám vždy moc těší.
Vánoční večírek se uskuteční 21.12.2009.  
Všichni se moc těší na nadílku, na tombo-
lu a na společně strávený večer s panem 
doktorem, jeho sestřičkou, panem staros-
tou a místostarostkou. Je to rodinná poho-
da a pro někoho je to jediný Štědrý večer. 
Jsou klienti, kteří nemají kam na Vánoce 
jít, zůstávají sami v Penzionu. Ale i těmto 
se snažíme zajistit sváteční jídlo a postarat 
se o ně.
Podává se štědrovečerní večeře, jen chy-
bí ryba, ta je nahrazena kuřecím řízkem, 
abychom nemuseli s kostí v krku na poho-
tovost. K pití máme vánoční punč - tajem-
ství šéfky.
Po večeři se rozdávají anonymní dárečky 
a pak je velká tombola. Zpíváme vánoční 
koledy, bavíme se a jsme veselí. Každý je 
obdarován dárečkem od Svazu žen. Roz-
cházíme se vždy s klidem v srdci a s myš-
lenkou dobrého skutku. Co víc můžeme se-
niorům dát, než pocit klidu, jistoty a lásky 
bližního.
Dostala jsem za úkol od mých klientů i za-
městnanců popřát do nového roku hodně 
všeho dobrého, hodně zdravíčka a poděko-
vat všem za Vaši přízeň. Jedná se o všech-
ny, kteří nám pomáhají zvládat nelehké 
stáří. /Pěstitelé, kteří se dělí se svými pře-
bytky, kadeřnice, pedikérka, prodavačky 
v obchodech, zaměstnanci pošty, obecního 
úřadu, kuchařky v jídelně, vždy usměvavý 
pan Švec, Fa Sever, Řetězárna Česká Ves, 
Campa-Net Jeseník, paní Klíčové za lásku, 
Svazu žen a všem ostatním./
Veliké poděkování patří našemu zlatému 
panu doktorovi Slováčkovi, za jeho péči, 
lásku a obětavost se kterou k nám dochází. 
Máme ho všichni moc rádi a přejeme mu 
hodně síly k jeho náročné práci, paní zu-

nezapomenutelná. Staráme se také o to, aby se naopak návštěvy z Olšanky cítily 
v naší obci co nejlépe. Pořádáme pro ně poznávací výlety do blízkého okolí, nebo 
naše mezinárodní vztahy utužujeme u hudby, tance a zpěvu.
Za zmínku stojí i fakt, že žádná ze vzdálenějších akcí by se neuskutečnila nebýt 
pana Stanislava Sedláčka, který se stal naším „soukromým řidičem“ a se svým 
autobusem nás vždy kamkoliv v pořádku dopravil.

Velké uznání také patří našim členkám, které se byť nepřímo podílejí na záchra-
ně lidských životů a to v podobě dárcovství krve. Paní Dana Uhrová si od nás od-
nesla věcný dar jako poděkování za 100 odběrů a stejně tak paní Irena Smékalová 
za 80 odběrů.

Všední život si také zpestřujeme společným posezením u krbu, kde je vstup povo-
len pouze při splnění dané podmínky, jako třeba nošení klobouků.

Mezi další a velmi důležitou činnost patří starost o naše nejstarší občany. V do-
mově s pečovatelskou službou zajišťují ženy například oslavu Dne matek. Pro dů-
chodkyně je připraveno bohaté občerstvení a kulturní program v podobě hudební-
ho a pěveckého vystoupení dětí z naší mateřské a základní školy, nebo posezení u 
harmoniky. Zde také náš svaz pořádá odborné přednášky o zdraví nebo představu-
je výrobu cukrářských ozdob apod. Samozřejmostí jsou gratulace k narozeninám 
s malou oslavou. Někteří naši spoluobčané se pyšní opravdu úctyhodným věkem, 
např. paní Vávrová 95 let nebo paní Manglová, která v říjnu oslavila 90 let. Touto 
cestou bychom za Český svaz žen v České Vsi chtěly  všem  popřát spoustu zdraví 
a vitality do dalších let.
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bařce Gawlasové, za péči a pěkný přístup.
Také chceme touto cestou poděkovat p. 
Miloslavovi Oškerovi za bezpečnou jízdu 
a vždy krásný, vlídný a ochotný přístup 
k našim seniorům.
Jestli jsem na někoho zapomněla, prosím 
odpusťte mi to, ale díky patří i Vám.
Hodně všeho dobrého, hodně zdravíčka 
a pohody do nového roku přejí zaměstnan-
ci a senioři Domu s pečovatelskou službou 
a  Pečovatelská služba Česká Ves.  

Za všechny Dana Vaiglová

Slovo občana
obce Česká Ves

K obchvatu obce 
(citace z www.dalnice-silnice.cz/I/I-44. htm, 
vytvořeno 8.1.2009, poslední změny 10. 
června 2009.)

Úseky silnice I/44 Mohelnice - Kouty nad 
Desnou a Bělá po Pradědem - Mikulovi-
ce byly zařazeny mezi veřejné prospěšné 
stavby dle ÚP VÚC Jeseníky. Nebyla za-
řazena stavba Červenohorské sedlo - tu-
nel. Délka silnice 78,44 km.
Úsek Bělá pod Pradědem - Mikulovice je 
projektován v kategorii S 11, 5/80 a měří 
25,4 km. Součástí je napojení Jeseníku 
a České Vsi a tunel pod Křížovým vrchem. 
Úsek začíná za Horním Domašovem a po-
kračuje jako východní obchvat Bělé pod 
Pradědem. Za obcí Adolfovice je plánová-
na křižovatka s připojením Jeseníku. Před 
silnicí II/453  je umístěn vjezd do tunelu 
pod Křížový vrch. Tunel vytváří východ-
ní obchvat Jeseníku a končí před Českou 
Vsí. Silnice  dále pokračuje jako východní 
obchvat České Vsi. V obci Písečná křižu-
je stávající silnici I/44 a řeku Bělou. Mezi 
Písečnou a Hradcem kříží železniční trať 
a pokračuje okolo Nové Vsi. U Mikulovic 
se silnice napojuje na hotový obchvat Mi-
kulovic.“ Obchvatová cesta je zaznačená 
na svazích Zlatého Chlumu v územním 
plánu Olomouckého kraje i České Vsi.
Po mnohaletých diskuzích, kudy obchvat 
povede a zda vůbec bude, existuje jeho 
konkretní podoba. Obchvat znamená pod-
statné snížení provozu v obci, větší bez-
pečnost a v neposlední řadě i snadnější do-
sažitelnost pomoci při záplavách. Doba je 
těžká, ale i dnešní vlády se dopracují k ře-
šení a místo různých fi nančních pobídek, 
šrotovného atd., které mizí v zahraničních 
fi rmách vlastnících továrny v ČR, budou 
investovat do budování a oprav silniční 
sítě. To je kapitál, který nelze vyvézt, ob-
čané mají práci a země nezchudne (silnič-
ní síť zde zůstane). Bude hodně záležet na 
tom, jaký tlak dokáží vyvinout společně 
zastupitelstva dotčených obcí a Krajský 
úřad na příslušná ministerstva.
K zprávě Českého rozhlasu Olomouc dne 
18. 11. 2009

Byly vyšlechtěny v osadě Vlastišov na 
Podblanicku Petrem Kumštou z Votic.
Udržovací šlechtění a výrobu roubo-
vého materiálu zajišťuje Výzkumný 
a šlechtitelský ústav ovocnářský Ho-
lovousy v Podkrkonoší pod vedením 
ing. Jana Blažka, CSc. ing. Radka 
Vávry a Jany Křelinové.

Blaník - odrůda jabloně vznikla kříže-
ním Floriny a Šampionu, registrována 
byla v roce 2003. Plody jsou nadprů-
měrné velikosti, kuželovitého tvaru 
s malými žebry. Slupka je lesklá, ojíně-
ná, středně tlustá, základní barvu pře-
krývá červené rozmyté líčko téměř na 
celém povrchu plodu. Dužnina je světle 
krémové barvy, středně pevná, rozplý-
vavá, středně až váce šťavnatá. Chuť je 
navinule sladká, aromatická, velmi 
dobrá až výborná. Plodnost je brzká, 
velká a pravidelná. Sklizeň se prová-
dí koncem září, konzumně dozrává v 
listopadu, dá se skladovat do února až 
března. Odolnost proti strupovitosti je 
rezistentní, proti napadení padlím jab-
loňovým je střední až vyšší a vyšší 
je i odolnost proti fyziologickým po-
ruchám dužniny. Odrůda je vhodná pro 
přeroubování zdravých stromů a lze ji  
vysazovat ve všech polohách vhodných 
pro jabloně. Více o odrůdě na interne-
tu - google Blaník - nová perspektivní 
odrůda. 
Fany-odrůda vznikla křížením Šam-
pionu a Jonathanu, byla registrována 
v roce 2004. Plod je velký, pravidelně 

Podblanické
jabloně 

kulovitý. Slupka je lesklá, hladká, ten-
ká, základní barvu má zelenožlutou, 
překrytou červeným líčkem ve formě 
žíhání. Dužnina je nažloutlá, středně 
tuhá, středně šťavnatá. Chuť je navi-
nule sladká, aromatická, velmi dob-
rá, v teplejších oblastech až výborná. 
Plodnost je brzká, vysoká, pravidelná. 
Sklizeň se provádí v polovině září, 
konzumně dozrává počátkem listopa-
du, dá se skladovat do ledna až února. 
Odolnost proti napadení strupovitostí je 
střední až vyšší, proti napadení padlím 
jabloňovým je vyšší. Kvalitní a vzhled-
ná odrůda pro přímý konzum, středně 
náročná na polohu, půdy vyžaduje dob-
ře zásobené živinami a vláhou.

Petra (CAC) - odrůda vznikla kříže-
ním Jolany a Šampionu, je povolena 
k množení od ledna 2008 v kategorii 
CAC. Plody jsou střední až nadprů-
měrné velikosti, kulovitého až kuže-
lovitého, méně pravidelného tvaru. 
Slupka je lesklá, hladká, slabě mastná, 
středně tlustá, základní barvu má zele-
no žlutou překrytou červeným žíháním 
přecházející v rozmyté líčko v rozsahu 
asi 3/4 povrchu plodu. Dužnina je bílé 
barvy, středně tuhá až měkčí, středně 
šťavnatá. Chuť je navinule sladká, sla-
bě aromatická, velmi dobrá v teplejších 
lokalitách až výborná. Plodnost je brz-
ká, dosti vysoká a pravidelná. Sklizeň 
se provádí koncem srpna až v polovině 
září, konzumně dozrává v září, dá se 
skladovat do listopadu i déle. Odolnost 
proti strupovitosti je rezistentní, a pro-
ti padlím jabloňovým je vyšší. Petra 
je nenáročná odrůda, kterou můžeme  
pěstovat ve všech polohách vhodných 
pro jabloně.

Fenix (CAC) - odrůda vznikla kříže-
ním Floriny a Šampionu. Je povolena 
k množení v kategorii CAC od roku 
2009. Plody jsou nadprůměrné velikos-
ti kulovitého až ploše kulovitého tvaru. 
Stopka je krátká až středně dlouhá, 
silnější. Slupka hladká, středně silná, 
základní barvu má zeleno žlutou pře-
krytou tmavou červení ve formě roz-
mytého líčka nejméně na 3/4 povrchu 
plodu. Tmavá červeň získává na loži 
světlejší vzhlednější odstín. Dužnina je 
krémové barvy středně pevná a středně 
šťavnatá. Chuť je navinule sladká až 
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Český rozhlas Olomouc 18.11.2009 - zprá-
va: „Sportovně rekreační areál se sjez-
dovkou a bobovou dráhou v České Vsi na 
Jesenicku v dohledné době nebude. Proti 
stávající změně územního plánu, který by 
ráda obec prosadila, jsou ochranáři přírody 
i Olomoucký kraj. Česká Ves tak zřejmě 
bude muset přípravu změny územního plá-
nu projednávat znovu úplně od začátku.“
Musím dodat, že proti areálu je i větší část 
občanů obce (viz článek v ČVZ 5/2009: 
Informace o vzniku „Sdružení..).
K článku Slovo starosty v ČVZ 11/2009.
Ten článek snad nepsal starosta České Vsi. 
V článku je možno vystopovat sklony  k au-
toritářství, schopnost svalovat odpovědnost 
za vlastní chyby na své okolí a neschopnost 
slyšet i jiný názor než vlastní. Článek vy-
volal kritickou odezvu na diskuzním fóru 
internetových stránek naší obce.
K besedě starosty s členy historického 
kroužku ZŠ Česká Ves dne 11.11.2009.
Beseda se měla převážně týkat vzniku úpl-
né Základní devítileté školy (1. - 9. roč-
ník) v naší obci v letech 1962-1964. Došlo 
i na výstavbu skiareálu a starosta při této 
příležitosti nazval naší obec údolím du-
tých hlav, použil i zkratky ÚDH, protože 
jsme hloupí a nechceme skiareál na Zla-
tém Chlumu. Tak by starosta České Vsi 
mluvit neměl. Děti se o dojmy podělily s 
rodiči a kritickou odezvu rodičů i občanů 
si můžete přečíst na www.cves.cz/diskuz-
ní forum. Za sebe musím říci, že občané 
obce, kteří dokázali vlastními silami a za 
pomoci Řetězárny, postavit v tak malé obci 
krytý bazén, školu, atletický areál, dvě fot-
balová hřiště, víceúčelové hřiště, posta-
vit a opravit spoustu rodinných domů, atd. 
-  takoví občané to musí mít v hlavě dobře 
srovnané, musí mít velké nadšení s vytr-
valostí a pracovité, zlaté ruce. Rád vzpo-
mínám na doby, kdy se v atletickém světě 
naší republiky říkalo „Jó, Jeseník? Ten je 
u České Vsi.“

Občan České Vsi od r. 1964
PaedDr. František Svačina

HISTORICKÝ KROUŽEK 
Na začátku nového školního roku začal na 
ZŠ v České Vsi pracovat historický krou-
žek. Jedná se o zájmový kroužek zabýva-
jící se historií obce Česká Ves a blízkého 
okolí. Vznikl na základě zájmu rodičů, p. 
Janase, p. Svačiny a p. Žalčíka udělat něco 
pro naše děti. Škola oslavila  v letošním 
roce 45.výročí a  proto v současné době 
sbíráme fotografi cké i písemné materiály, 
které mají vztah k ZŠ škole. 
V rámci kroužku chceme oslovit starou-
sedlíky a poprosit je o rozhovor. S dětmi 
jsme navštívili pana starostu. Dne 20.11. 
proběhla na ZŠ beseda s panem Macháč-
kem, který nám zajímavou formou vysvět-
lil vznik  pohraniční oblasti Slezsko.
Plánujeme i další akce a výlety – putování 
za historií našeho kraje.

žáci III., IV., VI., p. Janáčiková

nasládlá, aromatická, 
velmi dobrá až vý-
borná. Růst je 
nadprůměrné 
intenzity, ko-
runy vytváří 
vzpřímené 
později 
rozložité, 
středně hus-
té. Plodnost 
raná, dosti vy-
soká, při částečné 
probírce pravidelná. 
Sklizeň se provádí koncem 
září až začátkem října, konzumně do-
zrává koncem října a lze ji skladovat 
do února i déle. Odolnost proti napa-
dení strupovitosti je střední až vyšší 

a proti napadení padlím 
jabloňovým je asi 
střední. Požadav-

ky: je středně 
náročná na 

polohu, půdy 
vyžaduje dobře 
zásobené živi-
nami a vláhou. 

Plody jsou 
chutné, atrak-

tivního vzhledu, 
vhodné pro přímý 

konzum i zpracování. 

Více informací o těchto odrůdách jab-
loní můžete získat ve večerních hodi-

nách na telefonu: 317 814 354, dotazy 
na e-mail: kumstapetr@seznam.cz .

VÁNOCE U NÁS V KOSTELE
24.12. ve 20.00 hod. – mše svatá - půlnoční

25.12. v 9.00 hod. mše svatá

v 15.00 hod. – zpíváni u jesliček

26.12. v 9.00 hod. mše svatá

30.12. v 17 hod. mše svatá

1.1.2009 v 9.00 hod mše svatá

Milí přátelé, všechny srdečně zveme v tento vánoční čas, zejména
děti s rodiči a prarodiči na zpívání u jesliček . Přijďte si zavzpomínat,

zazpívat koledy, potěšit své srdce a pro děti bude připraveno
i něco dobrého na zoubek.

Jménem farnosti Vás srdečně zve P. Jan Pacholek a farníci.

Výlet
k prameni
V sobotu dne 14. 11. 2009 jsme se 
sešli v 9 hod. před ZŠ v České Vsi. 
Bylo slunečné ráno a čekal nás vý-
let k prameni, který se nachází na 
stráni pod Zlatým Chlumem. Pan 
Janas nám cestou vyprávěl jak pra-
men společně s dobrovolnými ha-
siči opravovali. Také nám povídal 
o štolách, které se v okolí nachá-
zejí. Mým největším zážitkem bylo, když jsem zjistil, že zvětralé horniny ukrývají 
nerosty - granáty. Byl to náš první společný výlet v rámci historického kroužku. 

žák VII. třídy Tadeáš Janáčik
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Blíží se čas Vánoc a další nový rok,
proto bych všem dětem,

spoluobčanům a také pracovníkům
obecního úřadu chtěla za celý sbor 

dobrovolných hasičů popřát: 
,,Hromadu dárků co srdce pohladí,
rodinu, přátele, co nikdy nezradí.

K bohatství krůček a ke štěstí skok.
Nádherné vánoce

a šťastný nový rok 2010.“

Renata Baďurová 

OBEC
PŘÁTELSKÁ RODINĚ

Kdo by si myslel, že mluvíme o naší obci, 
tak je na omylu. Je sice pravda, že jsme se 
jako obec přihlásili do stejnojmenné sou-
těže, kterou vyhlašuje MPSV ČR - je to 
soutěž celostátní a každoročně pořádaná, 
která se snaží propagovat pro-rodinnou 
atmosféru v českých obcích a městech a 
podněcovat její rozvoj. Sice máme Vý-
bor pro rodinu a školu (dále jen VRŠ), ale 
v žádném případě se nemůžeme považovat 
za obec, která je přátelská rodině, jelikož 
jako taková není zcela ve středu zájmu na-
šich zastupitelů.
Vyhodnocení letošní soutěže se konalo 
25.11.2009 v PSP ČR v režii Stálé komise 
pro rodinu PSP ČR. Za naší obec se se-
mináře včetně vyhodnocení zúčastnili dva 
zástupci, předseda VRŠ pan Svačina a jed-
natelka VRŠ paní Novotná.
Do soutěže bylo přihlášeno 186 měst a obcí 
z ČR a to v 6-ti kategoriích podle velikosti. 
18 z nich bylo z Olomouckého kraje, z če-
hož 4 byly z Jesenicka – Vápenná, Miku-
lovice, Jeseník a Česká Ves. Vítězům na 
1.-3. místě ve všech kategoriích bylo roz-
děleno 6 mil.Kč a bohužel mezi šťastlivci 
nebyl nikdo z Olomouckého kraje a tedy 
ani z Jesenicka.
V dopolední části zmíněného dne probí-
hal seminář, kde se mimo jiné představily 
města a obce, které zvítězily v minulém 
roce. Z jejich prezentace čišela atmosféra 
pospolitosti, zaujetí pro realizaci konkrét-

Občané
nezapomeňte !!
Zaplatit poplatek za komunální a separo-
vaný odpad dle Obecně závazné vyhlášky č. 
2/2005 do konce měsíce ledna r. 2010. 

Popelnice na staré známky vám budou vyvezeny jen v měsíci lednu. Od února (svoz 
2.2.2010) již musíte mít nalepené známky na celoroční nebo půlroční svoz 2010, jinak 
vám popelnice nebude vyvezena. 
Poslední svoz komunálního odpadu v r. 2009 proběhne v úterý 29.12.2009 (lichý týden) 
a první svoz v novém roce bude proveden ve úterý 5.1.2010 (lichý týden) a další svozy 
popelnic budou probíhat stejně jako v r. 2009 – tedy každý lichý týden v úterý od brz-
kého rána.  
Svoz textilu bude i nadále probíhat každé první úterý v měsíci. Řádně zabalený textil 
(např. do pytlů) si můžete nachystat před vaše nemovitosti a obecní multikárou vám 
bude odvezen. 
Svoz separovaných kontejnerů na plasty probíhá každý lichý týden v úterý, na papír pak 
každý sudý týden v úterý. Sklo se vyváží dle potřeby. 

Poplatek za odpad zůstává stejný jak tomu je v roce 2009, tedy 500,- Kč pro ty, kteří topí 
pevnými palivy a 400,- Kč pro ty, kteří topí plynem nebo elektřinou. Úlevy a osvobození 
od poplatku zůstávají také beze změny.  Vše vyřídíte na OÚ Česká Ves v kanceláři č. 3. 

OÚ Česká Ves 

Jistě jste si všimli, že obecní multikára už jezdí s namontovanou odhrnovací radlicí. � 
Zatím – v době uzávěrky – to potřeba není, je to jistě chvályhodné být na zimu 
připraveni!

Pan R. Janas vypátral údaje o u nás pochovaném rudoarmějci – zajatci, který spolu � 
s ostatními pracoval v době II svět. války v Řetězárně a utrpěl zde smrtelný úraz.. 
Bylo to dne 21.10.1943, jmenoval se Ivan Komarov a bylo mu 20 let. V České 
Vsi zahynul i další zajatec – v tomto případě francouz  Raynold Baumo, který 
zahynul 12.12.1944 při práci na statku spolu s jeho majitelkou Sofi í Kapsovou. 
Na statek dopadla jedna s bomb, které svrhlo (asi měly dopadnout na Řetězárnu) 
jedno letadlo z angloamerického leteckého svazu. Také tento voják byl pochován 
na našem hřbitově, byl ale někdy v šedesátých letech m.s. exhumován a převezen. 
Další informace o těchto událostech najdete na obec. web stránkách a v čl. v ČVZ 
č.12/2003.

Když už je řeč o historii obce, tak například v ČVZ č. 5 z roku 2005 je článek     � 
o Českoveském školství. Možná by v něm našel informace i nově vzniklý historický 
kroužek naší ZŠ.

Postupně s rozšiřováním uživatelů internetu vyrůstá tiskovým mediím – a samozřejmě � 
i našemu Zpravodaji vážná konkurence. Zatím to tak ale nevypadá – na naší 
úrovni se spíše snažíme o vzájemné doplňování a spolupráci. Musí se také brát 
na zřetel složení těch, kterým jsou informace určeny. Podle našich představ je PC 
gramotných čtenářů – tedy těch, kteří pro svou potřebu ovládají počítač a internet, 
tak kolem 25ti až 30ti%.

Dne 14. prosince pozval starosta obce Mgr. Jermář na krátkou besedu 3 naše � 
občany - pí. Smékalovou Irenu st., p. Drozda Josefa a p. Leskovjana Tomáše, kteří 
byli oceněni jako naši nejaktivnější dárci krve (ocenění Zlatý kříž III St., zlatá 
Jánského plaketa a stříbrná Jánského plaketa), předal jim za obec malé pozornosti 
a poděkoval za jejich ochotu a pomoc – darovat krev.  

- red -
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ních malých i velkých věcí, např. zóna ak-
tivního odpočinku pro všechny generace 
občanů, dětská hřiště pro různé věkové 
kategorie, startovací bydlení pro mladé ro-
diny, programy na podporu mezigenerač-
ní solidarity, bezpečné prostředí pro děti 
bez úrazu a násilí, návrat řemesel (pletení, 
vyšívání, pletení košíků, řezbářství,…), 
rodinné soutěže (hasiči, zpívání,…), letní 
historické tábory, myslivci dětem, zpraco-
vání cyklogenerelu, úprava dětských hřišť 
a dodání nových prvků, alternativní péče o 
děti v předškolním věku apod. Prostě bylo 
toho hodně, co zasloužilo pozornost, ob-
div a je to inspirací i pro naši obec. Více 
na www.obecpratelskarodine.cz.
A co my? Pokusíme se prosadit něco, co 
bude podporou rodině? Co ji ulehčí život 
a pomůže vychovat dobré, aktivní, komu-
nikativní lidi, kteří mají rádi svoji rodinu 
a tedy i obec?
Určitě by to měla být dětská hřiště, proto-
že děti, které si hrají nezlobí!! Tam se rodí 
první přátelství, tam člověk poznává cizí 
svět a učí se jej pochopit a s ním komuni-
kovat za pomocí dospělých.
Nebo zkuste v naší obci nalézt klubovnu 
pro mládež nebo zónu aktivního odpočin-
ku a že by nebyl zájem, tomu nevěří snad 
nikdo. Možná budete namítat, že nejsou 
lidé, kteří se budou dětem a mládeži věno-
vat. Je to jistě problém, ale když se vytvo-
ří podmínky, tak to jde (vhodný prostor, 
ohodnocení a nejen fi nanční,…).
Již se objevují dobré příklady, např.:
Víte, že na faře v České Vsi existuje 
KAŠTÁNEK? Každý čtvrtek od 16.00-
17.30 hod., pro děti 6-7 let s rodičem i 
bez, činnost rytmická a umělecká. Pokud 
chcete vědět více  - www.waldorf.jesenik.
com nebo tel.: 605376442 a nebo se prostě 
přijďte podívat.
Závěrem bych chtěla konstatovat, že ro-
dinná politika je perspektivní, že rodina 
je určitě zdroj trvale udržitelného roz-
voje obce!! A pokud máte názor, problém 
a chcete jej sdělit a řešit, tak neváhejte a 
jednejte. Kontakt: e-mail: vrs.cves@se-
znam.cz nebo tel.: F.Svačina 724146455, 
M. Novotná 777591794 a nebo osobně.

Ing. Milena Novotná,
jednatelka VRŠ při ZO Česká Ves

O z n á m e n í
Obecní úřad Česká Ves bude

uzavřen v době vánočních svátků
od 23.12.2009

do 31.12.2009 včetně. 
OÚ Česká Ves 

Opustili naše řady: 

Květák Milan  62 let 

V měsíci lednu 2010 
narozeniny oslaví: 

Bouchalová Marie  89 let 
Khýr Alois  87 let 
Brázdová Vlasta  86 let 
Jaša Adolf  83 let
Bodnárová Marie  81 let 
Vaiglová Jiřina  81 let 
Mika Oldřich  80 let 
Válková Julie  80 let 
Krčmář Albert  80 let 
Schneider Jiří  65 let 
Pěček Zdeněk  65 let 
Šalplachta František  65 let 
Grešáková Vlasta  65 let 

Redakční rada přeje 
všem svým čtenářům 

a jejich rodinám 
příjemné a šťastné Vánoce, 

dobré zdraví, 
hodně úspěchů a pohody 

v novém roce!

Spolecenská 
kronika 
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Plošná inzerce a reklamy podnikatelů: 10,- Kč/cm². Řádková inzerce zdarma. Uzávěrka vždy k 18. příslušného měsíce.

Grafi cká úprava, sazba a tisk: Grafotyp s.r.o. Šumperk
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Křížovka pro chvíle oddechu...

Tajenka:  Všichni už se těšíme …?
Pomůcky: OÚNZ, PH, STAVAČ, ETI, HANES, HAKEN, SAALE, RANK

Vodorovně:   
A. kaprovitá ryba, stupeň kyselosti roztoku, chem.zn. fosforu, SPZ Domažlic, hrací list B. sdělil úřadům, obdoba výluky, Karel (ně-
mecky) C. skupina lidí, část závodu, patří lesu D. kvašení, spodek nádoby, římsky 5, Elena (domácky), američan (hanlivě) E. ačkoli, 
1. ČÁST TAJENKY, výraz v boxu F. zakázání, jméno Jan poněmčeně, horní část místnosti G. číslovka, patří lvovi, víření, naše 
hudební skupina (tremská), mistrovství světa parašutistů (zkr.) H. štíhle, okapávala, hudební značka I. patolízal, římsky 50, nenavalit 
J. zakalen, rakouské hraniční město, ozdoba jelena K. SPZ Sokolova, 2. ČÁST TAJENKY, zn. kosmetiky L. vodí psy, hon, soubory 
8 hráčů 
M. loknul, české vysoké učení (zkr.), předložka, ruské ukazovací zájmeno, zhotovil šitím N. chytrá zvěř (psáno od zadu), malý kanár, 
část hlavy O. zlořády (nemravy), chem.zn. dusíku, tvrdé Y 

Svisle: 
1. nakup, vada, bývalá zdr.zkratka, melancholie 2. kaz (psáno od zadu), mnohdy, patřící kosu 3. rudá armáda (zkr.), místo ve služeb-
ním pořadí, mlžný opar, slovenská předložka, nádoba z proutí 4. zpěvný hlas, německá řeka, Slovan (básnicky), dvě římské 50+5 5. 
to co spadne, dosazen volbou, malé oči 6. vozkův povel, Evropa nového směru (zkr.), náš bývalý operní pěvec Eduard …, odvaření 
7. dokončena, uvadal, loďky 8. pohyb ve vodě, naplánován 9. tvrdě došlapujete, úder, třísky (slovensky) 10. označení našich letadel, 
větná spojka, část domu pod zemí, svazek roští 11. druh sekyry, druh holuba, chyba (lidově) 12. SPZ Prahy, policejní auto, mongolský 
pastevec, vyučuje 13. SPZ Rakovníku, usmíření, část přístavu, SPZ Senice, kráčel 14. pichlavé křoví, části kostry, mařilo 15. arabské 
mužské jméno, výkon fotbalisty, části chodidel, míč 

Řešení dnešní křížovky doručte na OÚ do 18.1.2010
Vylosovaný luštitel (jméno v příštím čísle) obdrží obnos 200,- Kč na OÚ v České Vsi, kanceláři č.1.
Tajenka z čísla 11/2009: Jste připraveni ve všech bodech na zimu? 
Vylosován byl: Josef Všetička, Holanova 422, Česká Ves. 


